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آرمان ملی- حمید شجاعی: »دلواپسی، 
افراطی گری، تندروی« اینها واژه  هایی همسان 
هستند که نوعی رویکرد را در عرصه های مختلف 
سیاست داخلی، خارجی، فرهنگی ، اجتماعی 
و... شکل می دهند و بر مبنای همین رویکرد 
نیز تصمیمات و اقداماتی صورت می پذیرد که 
تبعات و پیامدهای آن گریبانگیر کشور و مردم 
شده و هزینه هایی را تحمیل می کند. کافی 
است که طی سال ها و دهه های گذشته نگاهی به 
برخی رویکردهای جریان های دلواپس و افراطی 
بیندازیم تا ببینیم در پی اقدامات انجام شده چه 
هزینه هایی بر کشور تحمیل  شده است. شاید 
دو اتفاق حمله به سفارت انگلیس در سال 88 
و کسنولگری و سفارت عربستان در سال 94 را 
بتوان نقطه عطفی در نقش پررنگ جریان های 
تندرو قلمداد کرد. جایی که حداقل در مورد 
عربستان سعودی به عنوان کشور مسلمان و 
همسایه ای که روابط دیرینه سیاسی، دیپلماتیک 
و اقتصادی با ایران دارد، حمله سفارت باعث شد 
تا روابط دو کشور 7 سال تیره و تار شده و هر دو 
کشور از مواهب روابط دوجانبه و همکاری های 
منطقه ای و بین المللی محروم شوند. نکته اینکه به 
قرائت بسیاری از تحلیلگران و کارشناسان روابط 
متقابل و حسنه تهران و ریاض می تواند جدای 
از مناسبات دوجانبه بر حل مسائل منطقه نیز 
تاثیرگذار باشد. اتفاقی که طی روزهای اخیر مبنی 
بر توافق تهران و ریاض به همت علی شمخانی، 
دبیر شورایعالی امنیت ملی در پکن رخ داد نشان 
داد که روند تدبیر، عقلانیت و پرهیز از تندروی 
در دستور کار قرار گرفته و می توان امیدوار بود 
که این روند تداوم داشته باشد و حتی در مساله 
احیای برجام نیز بر مبنای همین امر حرکت  کرد. 
حرکتی که در زمان دولت سازندگی مرحوم 
آیت ا.. هاشمی کلید خورد و پس از آن در دولت 
اصلاحات سیدمحمد خاتمی  و در نهایت در دولت 
تدبیر و امید، حسن روحانی ادامه یافت. جالب 
اینکه برخی رسانه ها که تا چند سال پیش از قطع 
رابطه با عربستان ابراز خشنودی می کردند امروز 
در موضعی حق به جانب از رویکردهای گذشته 
خود بازگشته و توافق اخیر را نوعی آموزش 
مذاکره به اصلاح طلبان و اعتدالیون می دانند. 

عباس عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب در این 
ارتباط در توئیتی نوشت: »ایران و عربستان 
در پکن پذیرفتند که به توافقنامه دو کشور در 
سال ۱۳77 و ۱۳8۰ یعنی دوره اصلاحات 
برگردند، حالا آموزش مذاکره؛ آن هم زیر سایه 
چین را می دهند.« آنچه مسلم است هر چه از 
رویکردهای تندروانه در مسائل مهم کشوری و 
به ویژه سیاست خارجی پرهیز  شود می توان به 
پیشرفت و حل و فصل مسائل در سیاست داخلی 

و خارجی امیدوار بود. 
  مراقب خط نفوذ باشید

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با از 
سرگیری روابط ایران و عربستان اظهارداشت: 
باید از آقای شمخانی به خاطر پیگیری این 
توافق تشکر کرد و امیدوارم دبیرخانه این شورا، 
دولت و وزارت امور خارجه برای حصول توافق 
نهایت دقت و تلاش خود را بکنند و در فرصت 
دوماهه ای که برای برقراری رابطه بین ایران و 
عربستان پیش بینی شده در تحقق این توافق 
دقت کنند و هم مراقب عناصری باشند که مانع 
این توافق هستند. حجت الاسلام احمد مازنی 
به »آرمان ملی« گفت: آنهایی که منافعشان در 
تشنج و اختلاف ایران با سایر کشورهاست چه 
به صورت مستقیم و چه به صورت  استفاده ابزاری 
از عناصر  تندرو و نفوذی هایشان در داخل کشور 

سعی می کنند این روابط همیشه تیره باشد و 
مشکلاتی را بین ایران و همسایه ها و کشورهای 

دیگر ایجاد کنند. 
  روابط حسنه با همسایگان تلاشی در 

راستای منافع ملی است
 رئیس دفتر رئیس جمهور سابق با استقبال از 
توافق ایران و عربستان سعودی برای برقراری 
مجدد روابط دیپلماتیک اظهارداشت: این توافق 
که در چین اعلام شد، در ادامه مذاکرات مقامات 
امنیتی ایران و عربستان بود که از سال  ۱۳99 در 
عمان و عراق انجام شد. روابط ایران و عربستان 
در آغاز دولت یازدهم در سطح مطلوبی قرار 
داشت؛ چنانکه چندین دور نامه نگاری  میان 
دکتر روحانی و ملک عبدا... پادشاه عربستان 
سعودی صورت گرفت. پس از آن نیز ایران 
طرح صلح هرمز را مطرح کرد که ابتکاری بود 
برای گفت وگوی کشورهای همسایه جهت رفع 
اختلافات و تقویت امنیت  منطقه ای. محمود 
واعظی با ابراز امیدواری به اینکه ازسرگیری 
روابط ایران و عربستان به پایان پروژه تخریب 
روابط توسط گروه های افراطی منجر شود، گفت: 
باید تدبیری اندیشیده شود که چنین اقداماتی 
که نتیجه ای جز ایران هراسی ندارد، دیگر تکرار 
نشود. با جلوگیری از اقدامات افراطی، بهانه ای 
هم به قدرت های فرامنطقه ای و گروه های 

مخالف داده نمی شود تا روابط همسایگان و 
کشورهای مسلمان را دچار شکاف کنند. این 
دیپلمات سابق، روابط ایران و عربستان سعودی 
را اقدامی مهم به نفع جهان اسلام، کشورهای 
منطقه و همسایگان دانست و تصریح کرد: روابط 
حسنه با همسایگان جزو اصول سیاست خارجی 
جمهوری اسلامی و مورد تاکید دائمی مقام 
معظم رهبری بوده و هر اقدامی در جهت تقویت 

آن، تلاشی در راستای منافع ملی است.
  حرکت به سوی واقع گرایی و عقلانیت

یک نماینده ادوار مجلس در ارتباط با از 
سرگیری روابط ایران و عربستان اظهارداشت: 
توافقی که بین ایران و عربستان در زمینه 
برقراری روابط انجام شد، به نظر من اقدام 
بسیار خوب و لازمی بود. البته این توافق باید 
پیش تر حاصل می شد. 7 سال قطع رابطه ایران 
و عربستان، ضربات سنگینی را به دو کشور و 
همچنین منطقه وارد کرد. علی مطهری در 
مورد پیامدهای این اتفاق گفت: به نظرم توافقی 
که صورت گرفت نشانه واقع بینی و عقل گرایی 
است. اینکه با اندک بهانه ای سایر کشورها را 
از خود نرانیم و اساسا دوستی و وحدت ما با 
کشورهای اسلامی یک وظیفة دینی است. 
امیدوارم این مسیر ادامه تداوم داشته باشد و 
فشارهای اقتصادی و معیشتی تحمیل شده بر 
مردم کاهش پیدا کند و مردم به یک رفاه نسبی 
برسند. بدون تردید آرمان های انقلاب اسلامی از 
این مسیر بهتر تحقق خواهد  یافت. وی افزود: 
ما بعد از سال ها بر اساس روش مرحوم آقای 
هاشمی رفسنجانی که همان بهبود روابط با 
عرب ها و به ویژه عربستان سعودی و همینطور 
سایر کشورهای اسلامی است عمل کردیم. شاهد 
بودیم که روابط در آن دوران چه آثار و پیامدهای 
مثبتی به همراه داشت و متأسفانه پیگیری 
نشد. خوشبختانه امروزه مجددا به همان مسیر 
برمی گردیم و امیدوارم که این مسیر به درستی 
طی شود و افرادی از تندروها موانعی برای بهبود 
روابط ایران و عربستان ایجاد نکنند. نایب رئیس 
سابق مجلس بیان کرد: امروز باید مراقب افراد 
فرصت طلب باشیم که اقدامات خارج از عقل و 

عرف انجام ندهند. 

 دولت در سایه سعید با شکست مواجه شد؟

جلیلی ها در خط پایان!
     وحید درصدد اجرای طرح مشابه زاکانی است

آرمان ملی – مطهره شفیعی: برادران جلیلی را می توان کتابی 
دانست که سیاست در آن فراز وفرودهایی دارد. سعید و وحید این 
دو برادری هستند که هرگاه نام شان مطرح می شود، باید منتظر 
واکنش بود. بویژه سعید جلیلی که جایگاه های مهمی داشته 
است. چند روز پیش بود که دانشجویی خطاب به جلیلی گفت: 
»اگر مسمومیت ها کار خودتان نیست پس خیلی بی عرضه اید 
که نمی توانید امنیت را تامین کنید« پس از آن سعید جلیلی 
در جواب این دانشجو گفت: »ما در طول تاریخ فکر کرده ایم که 
مسئله ما ایران است اما عده ای در جای دیگر نشسته اند برای ما 
تصمیم گرفته اند. دشمنان علیه ایران 8 سال جنگ کردند و ۱7 
هزار نفر از مردم را ترور کردند و فشار اقتصادی حداکثر داشته اند 
ولی نتیجه نگرفتند. وقتی فلان نخست وزیر به موضوع ایران می 
پردازد پس حتما نگرانی دارند چون احساس می کنند یک هماورد 
تمدنی دارد شکل می گیرد چون اندیشه ای پیدا شده که به زن 
احترام می گذارد.« مشخص نشد این پاسخ چه ارتباطی با اظهارات 
آن دانشجو داشت! جالب اینجاست که برخی دوستان جلیلی در 
مقام دفاع از او گاف هایی می دهند به عنوان نمونه مشرق نیوز 
نوشت:»دانشجویی که در مقابل جلیلی سوال پرسید خطاب به 
شبکه  سعودی اینترنشنال استوری در صفحه اینستاگرام خود 
منتشر کرد و نوشت: بار دیگر حقارت خودتان را ثابت کردید.« در 
اذهان برخی هست که سعید جلیلی در فروردین سال 95 گفته بود: 
»اگر بنده به ریاست جمهوری می رسیدم، برجام را امضا نمی کردم. 
چرا که اندیشه بنده متفاوت است«. این اندیشه متفاوت قرار بود با 
حضور وپیروزی اش در انتخابات ریاست جمهوری محقق شود که 

نشد و شرایط به سمتی رفت که مخالفان برجام در صف نخست 
موافقان برجام قرار گرفتند!

  دولت در سایه دیگر جایگاهی ندارد
 گویا نقش سعید جلیلی در سیاست ورزی رو به پایان است 
طوری که خبرآنلاین نوشت:» سعید جلیلی، مسئول سابق 
پرونده هسته ای و نامزد ناکام دو انتخابات ریاست جمهوری 9۲ و 
۱4۰۰، که برای خودش دولت در سایه تشکیل داده است و سعی 
می کند نظرات مشورتی به دولت ها ارائه دهد در تازه ترین اظهار 
نظر خود گفته است:» در دولت قبلی به توصیه های دولت سایه 
توجهی نمی شد، اما این دولت به توصیه ها توجه می کند البته که 
مهم نتیجه است.« در این نوشتار می خواهم یک توصیه به رئیس 
جمهور داشته باشم و آنهم این است که چندان توجهی به نظرات 
دولت در سایه نکند. دنیایی که جلیلی و امثال او در آن زندگی 
می کنند، با واقعیت های امروز جامعه فاصله  دارد. آنها فکر می کنند 
می توانند بدون رسیدن به صدایی مشترک با جهان، به اهداف خود 
رسید. مشکلاتی که امروز ایران به آن سروکار دارد، درست از زمانی 
اتفاق افتاد که جبهه پایداری و تفکرات آنها در سیاست ایران ظهور 
کردند.همان اندیشه ای که به بهانه »زمستان سخت اروپا« احیای 
مجدد برجام را عقب انداخت و تصور می کرد می تواند از بحران گاز 
در غرب برای خود ماهی بزرگی صید کند. اتفاقی که نیفتاد و تور 
افتاده، خالی از آب بیرون آمد و برجام به کمایی عمیق تر فرو رفت. 
این جریان سیاسی برای خود مدینه فاضله ای را ترسیم کرده اند 
که رسیدن به آن در دنیای واقعی و با پاهای روی زمین، غیر ممکن 
است. بله، شاید در کتاب ها و محافل خصوصی تحقق این وعده ها 

امکان پذیر باشد اما در دنیای حقیقت ها نمی شود با رویاها زندگی 
کرد. این تفکر در زمان دولت روحانی می گفت به راحتی می شود 
بدون برجام قیمت دلار را کاهشی کرد، می شود جلوی رشد 
قیمت ها را گرفت، می شود رتبه یک اقتصاد منطقه شد و .... اما 
هرچه جلوتر رفتیم اوضاع بدتر شد که بهتر نشد.بهتر است رئیس 
جمهور برای مشورت کردن به سراغ کسانی برود که سابقه کار 
اجرایی بیشتری در کشور دارند و می دانند که برای اداره کشور در 
شرایط فعلی باید از چه مسیرهایی رفت.«  دولت در سایه سعید 

جلیلی دیگر جایگاهی ندارد. 
  وحید جلیلی به دنبال چیست؟

وحید جلیلی در ۲5 آذر ۱4۰۰ با حکمی از سوی پیمان جبلی، 
قائم مقام رئیس سازمان صداوسیما در امور فرهنگی و دبیر ستاد 
تحول در این سازمان شد. اظهارات اخیر او مبنی بر اینکه صداوسیما 
باید قرارگاهي اداره شود، چالش آفرین است چرا که مشخص 
نیست منظورش چیست و این اظهارات بیش از همه به آنچه 
زاکانی می گوید شباهت دارد چرا که شهردار تهران معتقد است: 
» باید از طریق قرارگاه کارها را پیش ببریم« شاید وحید جلیلی 
می خواهد شهردار بعدی شود؟!  او تمایل دارد بیشتر در نقش یک 
مدیر فرهنگی به ایفای نقش بپردازد. او مدتی از نقش آفرینان 
جدی شبکه افق بود اما در سال 98 از منتقدان جدی مدیریت 
و تأثیرگذاران صداوسیما شد. انتقادها به صداوسیما در حالی از 
طرف وحید جلیلی به عنوان نماینده طیف انقلابی مطرح شده که 
در سال های اخیر حضور نیروهای این طیف در صداوسیما کم نبوده 
است. علاوه بر شبکه افق که تقریبا به طور کامل در اختیار دوستان 
و یاران وحید جلیلی است و از ابتدا خودشان تاسیسش کرده اند، 
حداقل شبکه های سه، چهار، پنج، مستند و پویا با مدیرانی جوان 
و انقلابی اداره می شود. از مسئولیت های دیگر او معاون فرهنگی 
شهرداری مشهد، مدیر دفتر مطالعات جبهه فرهنگی انقلاب 
اسلامی و دبیر و رئیس شورای سیاست گذاری و از بنیانگذاران 
جشنواره فیلم عمار و عضو شورای مرکزی قرارگاه عمار بوده است. 
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 توافق با عربستان
  به موقع بود؛ 

اگرچه تعلل شد 

    

 نگاه متفاوت 
به انتخابات 1402 

محمد نعیمی پور، فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ 
به این سوال که چقدر ضرورت دارد، در شرایط کنونی، 
بزرگان و دلسوزان نظام در یک جمعی دورهم گرد آمده و 
برای برون رفت از شرایط موجود راهکاری ارائه کنند، گفت: 
مسئولان و منتقدان به شرایط امروز کشور و برون رفت 
از وضعیت موجود و به انتخابات سال ۱4۰۲ متفاوت نگاه 
می کنند. شاید قدم اول این باشد که آیا اصلا این نگاه ها با 
همدیگر هم پوشانی دارند؟ ممکن است مسئولان دور هم 

بنشینند و نیازی نبینند که با دیگران تبادل نظر کنند.

رئیس سابق سازمان انرژی اتمی ضمن استقبال از 
توافق ایران-سعودی اظهار داشت: توافق با عربستان 
را باید به فال نیک گرفت و امید است که طرفین 
به آن ملتزم بمانند. این یکی از اقدام های نسبتا به 
موقع برای برون رفت از بن بست سیاسی بود. دکتر 
علی اکبر صالحی گفت: البته نقدی که می توان وارد 
کرد این است که اولا یک مقدار در تحقق آن تعلل 
شد و ثانیا بدون واسطه هم می شد به نتیجه رسید و 

وامدار کسی نبود. 

دی ماه 94 بود که گروهی خودسر از دیوار سفارت عربستان 
سعودی بالا رفتند، پرچم این کشور را پایین کشیدند و سپس 
ساختمان سفارت را آتش زدند. ۱۳ دیماه سردار ساجدی نیا از 
دستگیری برخی از عوامل حمله به سفارت عربستان خبر داد. 
دیروز محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا نوشت: »آقایان 
دلواپس! از اقدام عقلانی رابطه مجدد تهران-ریاض خوشحال 
شده اید، اما یادتان هست چرا رابطه قطع شد؟ دلیلش حمله به 
سفارت سعودی بعداز شهادت شیخ نمر توسط عربستان بود. 

الان شیخ نمر زنده شده یا سعودی توبه کرده؟ 

 یادتان هست 
چرا رابطه قطع شد 

با حضور وزیر دفاع انجام شد
رونمایی از نمونه معیار تولید 

جت آموزشی »یاسین«
آموزشی  جت  تولید  معیار  نمونه 
یاسین با حضور وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح رونمایی و همزمان خط 
تولید انبوه این پرنده آموزشی نیز افتتاح 
شد. نمونه معیار تولید جت آموزشی 
یاسین شنبه ۲۰ اسفند با حضور امیر 
سرتیپ محمدرضا آشتیانی، وزیر دفاع 
و پشتیبانی نیروهای مسلح رونمایی 
شد. در این مراسم همچنین خط تولید 
انبوه جت پیشرفته آموزشی یاسین نیز 
افتتاح شد. آموزش خلبانی از جمله 
آموزش های سطح بالا و پیچیده ای است 
که هر کشوری توان انجام آن را ندارد. 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه های 
دانش و فناوری موفق به رسیدن به 
یافته های آموزش در سطح استانداردهای 
جهانی شده است و خلبانی به عنوان 
یک حوزه آموزشی ترکیبی از این قاعده 
مستثنی نیست. ایران بعد از پایان جنگ 
تحمیلی فرصت یافت که به این موضوع 
مهم بپردازد. پس از پایان جنگ ضرورت 
آموختن این مهارت در دستور کار 
مسئولان نیروهای مسلح قرار گرفت و 
از همان زمان و با نظر استادان با تجربه 
و جنگ دیده دانشکده های خلبانی شکل 
گرفت. از آنجایی  که این مهارت ترکیبی 
از دانش و مهارت است نیازمند روش ها 
و ابزارهای ویژه ای است که هواپیمای 

آموزشی اساس آن را تشکیل می دهد.
یاسین  آموزشی  نقش جت    

چیست؟
آموزش خلبان هواپیمای جنگنده 
تفاوت های اساسی با خلبان غیرنظامی 
دارد. در آموزش خلبانی هواپیمای 
نظامی و جنگنده آموزش ها در سه مرحله 
انجام می شود: -۱ آموزش مقدماتی 
برای یادگیری فن پرواز -۲ آموزش 
پایه، مهارت های پروازی، مقررات و 
مانورها -۳ آموزش پیشرفته و تکمیلی 
نایی پرواز تاکتیکی با  برای کسب توا
جنگنده شکاری پیشرفته یک ویژگی 
مهم جت آموزشی پیشرفته این است که 
خلبانان پایگاه های عملیاتی نیز همچنان 
از آن بهره برداری می کنند و خلبانان با 
تاکتیک ها و تکنیک های رزم هوایی و رزم 
هوا به زمین آشنا می شوند و کاربرد جنگ 
افزارهای گوناگون و چگونگی استفاده 
از آنها را می آموزند. همه این مزیت ها 
و ویژگی ها دلیل ضرورت نیاز نهاجا و 
ورود وزارت دفاع به طراحی و ساخت این 

هواپیما بوده است.
  آیا این هواپیما قابلیت رزمی 

نیز دارد؟
گردان  آموزش های  که  آنجا  از 
شکاری رزمی در بسیاری از موارد با 
جنگ افزارهای واقعی و در محیط های 
شبیه سازی شده نبرد انجام می شود، 
طبیعی است جت یاسین دارای قابلیت 
آموزش ماموریت های رزمی نیز باشد. از 
طرف دیگر این هواپیما در طرح توسعه 
قابلیت تبدیل به یک هواپیمای رزمی 
 )cas(سبک و پشتیبانی نزدیک هوایی

را نیز خواهد داشت.
  تفاوت فروند اول و دوم یاسین 

در چیست؟
فروند اول با پرواز خود طراحی 
آیرودینامیکی و معماری سازه ای و 
دستیابی به فناوری ساخت را محقق 
نمود و لیکن این فروند که دیروز 
و  تخصصی  ابعاد  در  شد  رونمایی 
تاکتیکی نسبت به نمونه قبلی توسعه 
و تکامل یافته و دستاوردهای مختلفی 
داشته است. بومی سازی زیرسامانه های 
عمده مانند صندلی پران، اویونیک 
کاملا بومی، موتور و ارابه های فرود 
بخشی از توانمندی های به دست آمده 
در این فروند است. در برخی اقلام دیگر 
مانند رادار هواشناسی نصب شده در 
دماغه هواپیما نیز از توان شرکت های 
است.  شده  استفاده  بنیان  دانش 
تکنولوژی بال این هواپیما به تکنولوژی 
بال با تعبیه نصب مخازن سوخت در 
آن تغییر یافته است. مهمترین فاکتور 
در بحث آموزش خلبانی در این فروند 
پایش دائمی و ثبت داده های پروازی 
حین و پس از پرواز)نمایش و تحلیل 
سه بعدی داده های سورتی و پروازی( 
است که یک تحول در امر آموزش 
خلبانی محسوب می شود. البته از لحاظ 
تخصصی بسیاری از این سامانه ها، 
تست های استاندارد را طی نموده و 
آزمون های تعدادی از آنها در این فروند 
تکمیل می شود. به این جهت این فروند 
معیار تولید است و این فرصت را فراهم 
کرد که خط تولید آن امروز استقرار یابد. 
چندین کشور در جهان جت آموزشی 
ساخته یا در حال ساخت هستند اما 
زیر سامانه های عمده همچون موتور یا 
اویونیک را از بازار بین المللی تهیه کنند. 
به علت تحریم ها امروز نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی در تمام فناوری های 
این محصول در کشور به خوداتکایی 

رسیده است .

 محمدرضا خباز:
زمان احمدی نژاد حدود هزار میلیارد 

دلار درآمد نفتی بر باد رفت
مجموع درآمد نفتی احمدی نژاد در 8 سال دولت های 
نهم و دهم حدود 7۰۰ میلیارد دلار بود، اما وضعیت 
تورم و نرخ رشد اصلا تناسبی با این میزان درآمد نفتی 
نداشت. تورم به ۳5 درصد رسید و نرخ رشد اقتصادی 
عدد منفی ۶٫7 درصدی را در سال 9۱ ثبت کرد. نتیجه 
پول پاشی های احمدی نژاد یکی از بزرگترین شوک های 
ارزی چند دهه گذشته در سال 9۰ و 9۱ بود. یعنی 
زمانی که نرخ ارز از ۱۲۰۰ تومان به ۲۶۰۰ تومان و بعد 
بالای ۳5۰۰ تومان رسید. نرخ دلار در این دولت ۲۰۰ 
درصد رشد کرد. همزمانی این شوک ارزی با افزایش 
تورم و تحریم های خارجی شرایط معشیتی را برای 
مردم سخت کرد و فشار به طبقات ضعیف زیاد شد. 
علی شمس اردکانی، رئیس سابق کمیسیون انرژی اتاق 
بازرگانی ایران هم در گفت وگو با »آرمان ملی« می گوید:  
بدترین دوره مربوط به زمان فعالیت محمود احمدی نژاد 
است که اصلا سازمان برنامه ای وجود نداشت و دولت 8۰۰ 

میلیارد دلار از درآمد خالص را ضایع کرد. 
  اصولگرایان منتقد وضعیت اقتصادی دولت 

دیروز یک فعال سیاسی اصلاح  طلب در واکنش به انتقاد 
جریان اصولگرا مانند باهنر از رئیسی  به »منیبان« گفت: 
رفتار رئیسی، وعده هایی که قبل از انتخابات داد و تیم 
اقتصادی و کابینه ای که انتخاب کرد برای اصول گرایان 
قابل دفاع نیست. درست است اصولگرایان مدافع رئیسی 
بودند و تلاش کردند که او رأی بیاورد؛ اما وقتی تیم خود 
را انتخاب کرد عده ای از اصولگرایان ناامید شدند چراکه 
می دانستند این تیم نمی تواند مشکلات  کشور را حل 
کند. محمدرضا خباز افزود: در حقیقت رئیسی  افرادی 
را انتخاب کرده که حتی یک روز هم در آن وزارتخانه یا 
سازمان سابقه کاری ندارند یا افرادی را در پست هایی 
گذاشت که آنها از قبل مخالف سیاست ها بودند مانند 
وزیر بهداشت فعلی که به دولت قبل نامه نوشته بود 
واکسن وارد نکنید و یا مسئول مذاکرات برجام که پیش 
از این خودش مخالف برجام بود. در ادامه مشاهده کردیم 
مجلسی که در ابتدا با ۲۲۰ امضا از رئیسی دعوت کردند 
و بیش از ۲۰۰ نماینده به اکثریت وزرا رأی دادند، مانند 
حبابی در حمایت از دولت بادش خالی شد. تیم اقتصادی 
توان لازم برای عبور از  این شرایط را ندارد و از طرفی 
بزرگان اصولگرا با مشاهده فشار های اقتصادی که به مردم 
وارد می شود، شروع به اعتراض کردند. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب در ادامه اظهارکرد: در مجموع چه بخواهیم 
چه نخواهیم زمان در حال گذر است عده ای خواهند آمد 
و تاریخ این کشور را خواهند خواند و از کسانی که سکوت 
کردند و این خسارت های غیرقابل جبران را به مردم وارد 
می کنند قضاوت خوبی نخواهند داشت. خباز خاطرنشان 
کرد: وقتی رئیسی وزرای خود را انتخاب کرد گفتم دولت 
سوم احمدی نژاد شروع به کار کرد چرا که در حال حاضر 
بیش از 45 درصد افراد تصمیم  ساز و تصمیم گیر دولت از 
دولت احمدی نژاد هستند و آن دولت در زمان خودش 
ناکارآمدترین بود و با وجود درآمدهای نفتی که نزدیک 
هزار میلیارد دلار بود، همگی برباد رفت و بیشترین 

فرصت ها را سوزاند. 

»حمله خودسرها« به انتخابات اتاق 
بازرگانی خرم آباد

صبح  دیروز قرار بود به صورت سراسری انتخابات 
اتاق های بازرگانی سراسر کشور برگزار شود، اما در همان 
ساعت های ابتدایی عده ای به محل برگزاری انتخابات اتاق 
بازرگانی خرم آباد حمله کرده، از دیوار بالا رفته، ماموران 
نظارت بر انتخابات را بیرون کرده و روی اسم افراد خط 
کشیده اند. این عده اجازه برگزاری انتخابات را نداده اند. 
براساس پیگیری های »فراز« این افراد از روزگذشته 
به بهانه اینکه اتاق بازرگانی محل فساد و جمع شدن 
سرمایه داران زالوصفت است تهدید کرده بودند که اجازه 
برگزاری انتخابات را نخواهند داد و بیانیه ای نیز در این 
راستا منتشر کرده اند. در متن این بیانیه آمده است: ملت 
شهیدپرور و انقلابی خرم آباد، با توجه به زد و بند و فساد و 
دست های کثیف پشت پرده اغتشاشگران و فتنه گران در 
انتخابات مهندسی شده اتاق بازرگانی و تخلف محرز مدیر 
اتاق بازرگانی و با این انتخابات جعلی قصد دهن کجی به 
نظام و انقلاب را دارد… شنبه ساعت 8 قراره انتخابات 
جعلی برگزار بشه لذا امت حزب ا... و انقلابی همیشه در 
صحنه خرم آباد مثل همیشه مشت محکمی بر دهان این 
مافیای اغتشاشگر خواهد زد. تجمع حزب ا... خرم آباد 
ساعت 7ونیم صبح درب اتاق بازرگانی محل برگزاری 
انتخابات جعلی و جلوگیری از این زد و بند در لانه فساد 

آدرس: میدان دانشجو بالاتر از هلال احمر.

 دیدار معاون اول قوه قضائیه 
با معاون دستگاه قضایی چین

معاون اول قوه قضائیه در حاشیه نشست اجلاس 
روسای قوه قضائیه کشورهای عضو سازمان همکاری های 
شانگهای با معاون دیوان عالی و رئیس هیات اعزامی از 
سوی کشور چین دیدار کرد. در این نشست که در فضایی 
دوستانه برگزار شد، حجت الاسلام مصدق معاون اول 
قوه قضائیه تبادل تجربیات دو کشور به ویژه در زمینه 
استفاده از فناوری های الکترونیک در دادرسی ها تاکید 
کرد. حجت الاسلام والمسلمین مصدق با اشاره به 
سیاست راهبردی دولت چین مبنی بر عدم اجازه به 
کشورهای زورگو برای مداخله در امور داخلی و تحمیل 
هنجارهای غربی به بهانه حقوق بشر گفت: کشور چین 
دارای قدرت و ظرفیت بسیار زیادی برای ارتقای سطح 
همکاری ها در درون سازمان همکاری های شانگهای و 

در حوزه روابط دو جانبه است. 


